
Több kártevő lehet 
az enyhe tél miatt
Huszonharmadik alkalom
mal rendezték meg az egy 
héten át tartó Téli gazdaes
ték sorozatot, idén a Csip
keház előadótermébe vár
ták a Halas és Környéke 
Gazdakör, valamint a Ma
gyar Gazdakörök Országos 
Szövetsége (MAGOSZ) szer
vezői a helyi és környékbe
li gazdákat. Az agrárpoliti
kai aktualitásokról, a meg
változott támogatásokról; 
a földtörvény változásairól, 
növényvédelmi teendőkről 
kaptak hasznos információ
kat a termelők.
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KISKUNHALAS Sejben Tamás 
növényvédelmi felügyelő, a 
Bács-Kiskun Vármegyei Kor
mányhivatal Növény- és Talaj- 
védelmi osztályának vezetője 
előadásában elmondta, hogy a 
rendkívül enyhe tél miatt fo
kozottabban kell számítani a 
kártevők, kórokozók elszapo
rodására, ezért fontos a meg
felelő növényvédelem.

-  A repcékben a rovarölő 
szeres kezelések megkezdőd
tek, a kalászos növényeknél 
is a gombaölő-kezeléseket, 
ahogy az időjárás engedi, ha
marosan meg kell, hogy kezd
jék a gazdálkodók, mert jelen
tős kórokozónyomás észlelhe
tő a kalászosokban -  emelte 
ki a szakember, aki úgy vélte, 
ahogy az időjárás engedni, a 
lemosó permetezéseket is las
san lehet, kezdhetik a gazdák. 
-  Az elmúlt napokban volt né
hány hűvösebb éjszaka, a ko
rai őszibarackoknál, kajszik
nál problémát jelenthet a fa
gyás veszélye. Az enyhe idő 
miatt ugyanis a növények
nél már beindult a nedvkerin
gés, a mostani lehűlés viszont 
nem feltétlen kedvez nekik - 
tette hozzá a gazdaesték hét
fői zárórendezvényén.

Dr. Cseh Tibor András, a 
MAGOSZ főtitkára elsőként az 
aktuális földügyekről beszélt, 
ugyanis a magyar termőföld- 
vagyonnak közel a fele osztat
lan közös tulajdonban van, na
gyon sok az elhunyt tulajdo

tulajdonostárs, a hagyatéki eljárást 
sokan nem vezették át a tu
lajdoni lapon. A  földtulajdono
soknak komoly gondot okoz, 
hogy mit lehet ezekkel a terü
letekkel csinálni. A  MAGOSZ 
főtitkára azt vázolta előadá
sában, hogy milyen lehetősé
gek vannak az ilyen területek 
hasznosítására, lehet-e utá
nuk támogatást felvenni vagy 
használatba venni. A szakem
ber a legtöbb kérdésre pozitív 
választ tudott adni.

Kiemelten szólt a gazdaság 
átadásáról és a hozzá kapcso
lódó támogatási lehetőségek
ről is. - Az idei év január else
jétől lehet már gazdaságátadá
si szerződést kötni, a korábbi
akhoz képest a legnagyobb új
donság az, hogy egy szerző
désben lehet a teljes gazdasá
got átadni. Ehhez ősztől egy 
nagyon komoly pályázati le
hetőség is fog kapcsolódni. 
Nemcsak az ösztönzi a gazdá
kat, hogy sokkal könnyebben

lehet átadni a gazdaságot, ha
nem hogy ezért még nagyon 
komoly uniós támogatást is fi
zetnek majd -  hangsúlyozta 
ki Cseh Tibor András.

Szólt a gabonahelyzetről is, 
utalva az ukrán háborús hely
zetre, ami igencsak lenyomta 
az európai és hazai piacot. - 
Nemcsak a magyar gazdatár
sadalom, hanem gyakorlatilag 
az összes kelet-európai ország 
gazdatársadalma küzd most 
ezzel a problémával. Azzal, 
hogy gyakorlatilag vámmen
tesen és m ennyiségi korláto
zás nélkül áram lik be a ga
bona, a baromfihús, a méz, a 
tojás, a liszt, sok-sok egyéb 
agrártermék, ezzel gyakorla
tilag a kelet-európai piacokat 
teljesen letarolták. Az ígéret 
az volt az Európai Unió ré
széről, hogy ezek az áruk át 
fognak utazni az országon, 
és majd a szegény afrikai or
szágoknak juttatják el. Csak, 
ami beérkezett az országba, 
nyilván a kereskedőknek az 
volt a legfontosabb, hogy mi
nél kevesebb költséggel itt 
értékesítsék. Ez a tavalyi és 
mostani évben is lenyomta a 
hazai gabonaárakat.

Szigorúbb vizsgálatok kellenek
Cseh Tibor András szerint fo 
lyam atos m eg old áskeresés
ben vagyunk, a m egoldást az 
Európai Unió tudná a leghaté
konyabban m egtenni, akár a 
határok valam ilyen korlátozá
sával, akár egy vá lságalap  lét
rehozásával, am iből kárpótol
ná a kelet-európai term elő
ket. Egyelőre az látszik, hogy 
az Európai Bizottság ilyen 
m egoldásban  nem  gondolko
dik. Úgyhogy nekünk kell tag
állam i szinten olyan m egoldá
sokat találnunk, am ivel vala
m ilyen szinten tudjuk kezel

ni ezt a problém át -  hangsú
lyozta a főtitkár. Felhívta a fi
gyelm et arra, hogy Ukrajná
ban olyan növényvédő szere
ket használnak, am iket az Eu
rópai Unió területén több év
tizede betiltottak, így nincs 
m á s eszközük, m inthogy ha
tározott és m inél szigorúbb  
vizsgálatokat követeljenek, és  
ha kim utathatók olyan szerek  
bárm ilyen tételben is, a m i
ket az Európai Unióban nem  
lehet használni, akkor azo
kat a tételeket ki kell vonni a 
forgalom ból.

A  Téli gazdaesték sorozatot idén a Csipkeház előadóterm ében rendezték m eg A  szerző felvétele
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